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 دریافت وجه اضافه، 
پزشکان تخلف است

 ایسنا: معاون دبیرخانه شورای عالی بیمه 
سلامت کشور با اشاره به انتشار برخی جداول و 
گمانه زنی ها درباره جزئیات تعرفه های تشخیصی 
و درمانی ۱۴۰۱، ضمن تکذیب این جداول، تاکید 
کرد: دریافت وجه از مردم براساس این جداول 
تخلف است و تا زمان ابلاغ تعرفه های جدید، تنها 
تعرفه های مصوب هیات وزیران برای سال ۱۴۰۰ 
از سوی مراکز درمانی قابل دریافت است. سعید 
معنوی افزود: متاسفانه، در سال جاری برخی از 
اعضا بدون هماهنگی با دبیرخانه شورا، اقدام 
به انتشار ارقامی تحت عنوان بهای تمام شده 
خدمات تشخیصی و درمانی کرده اند. از سوی 
دیگر، جداولی از جزئیات تعرفه های درمانی سال 
۱۴۰۱ در فضای مجازی در حال انتشار است که 

بیشتر گمانه زنی بوده است. 

انسداد چاه های غیرمجاز
آرمان ملی: معاون اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم قوه قضائیه گفت: بسیاری از مشکلاتی 
که در حوزه های مختلف وجود دارد به تعارض 
منافع باز می گردد، اما از طریق سامانه ها با 
اجازه  می شود،  محقق  که  هوشمندسازی 
نمی دهیم که تعارض منافع باعث شود، مردم به 
حقوق شان نرسند. اصغر جهانگیر افزود: در بحث 
کم آبی و بحران خشکسالی در کشور باید از تمام 
ظرفیت های کشور استفاده شود و هم آموزش و 
آگاه سازی مردم در این رابطه بسیار مهم است که 
بدانند موضوع کم آبی یک مسأله بین المللی است 
تا جایی که بعضی ها اعتقاد دارند که جنگ های 
آینده در کشورها، در رابطه با آب خواهد بود، پس 
فرهنگ استفاده بهینه از آب در بخش مصرف 
خانگی، کشاورزی و هم در بخش صنعتی باید 

بازتعریف و بازمهندسی شود. 

2 بزرگراه  و بیشترین تصادف
ایسنا: سرپرست اداره کل مهندسی و ایمنی 
ترافیک معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران از شناسایی همه نقاط حادثه خیز معابر 
پایتخت برای افزایش ایمنی حمل و نقل خبر داد. 
حسینی نژاد با بیان اینکه گروه پایش تصادفات 
اداره کل مهندسی و ایمنی شکل گرفته است 
که نوع تصادفات، تعداد و تکرر آن را شناسایی 
می کند، افزود: بیشتر نوع تصادف در بزرگراه 
آزادگان برخورد خودرو با عابر پیاده است و 
سهم عابرین پیاده در فوتی های این بزرگراه 
بیشتر است به همین دلیل نصب پل عابرپیاده و 
ایمن سازی مسیرهای ورودی و خروجی بزرگراه 
آزادگان در دستور کار قرار گرفت. بزرگراه 
امام علی دومین بزرگراهی است که بیشترین 
تصادفات در آن رخ می دهد و آمار فوت شدگان 
تصادفات در آن بالا است، راکبان موتورسیکلت 
بیشترین سهم در فوتی های این بزرگراه را دارند. 

رالی تور تهران -  شمال
آرمان ملی: کانون جهانگردی و اتومبیلرانی 
با همکاری انجمن موتورسواری و اتومبیلرانی 
ورزش کارگری رالی تور تفریحی، خانوادگی و 
گردشگری را در مسیر تهران تا ساری برگزار 
می کند. این رالی دو روزه در روز پنجشنبه ۲۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ با هدف ترویج سفرهای 
مسئولانه و ایمن، توسعه فعالیت های اتومبیلرانی 
در کشور، ایجاد شور و نشاط اجتماعی ضمن 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی، توسعه فرهنگ رانندگی ایمن و 
حفاظت از محیط زیست در سفرهای خانوادگی 

و گروهی برگزار می شود. 

بیشترین افت در ریاضی و فارسی
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و 
پرورش گفت: دانش آموزان دوره ابتدایی و 
متوسطه اول در دروس ریاضی، فارسی و علوم 
بیشترین افت را داشته اند و کلاس های جبرانی 
تابستانی برای برخی دانش آموزان دوره ابتدایی 
برگزار خواهد شد. رضوان حکیم زاده اظهار کرد: 
در دوره اول ابتدایی برای دانش آموزانی که در 
دروس فارسی و ریاضی توصیف »نیازمند تلاش 
بیشتر« و »قابل قبول« و در 6 پایه تحصیلی دوره 
ابتدایی ۲7۱ هزار و ۴77 دانش آموز در درس 
علوم، 5۴۴ هزار و 78۱ نفر در درس ریاضی و 
35۹ هزار و 58۰ دانش آموز در درس فارسی 
باید در این کلاس های جبرانی شرکت کنند. 
بیشترین افت دانش آموزان دوره ابتدایی در 

درس ریاضی و فارسی است. 

برخورد با داروخانه های 
گران فروش 

ایرنا: سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: 
نظارت میدانی بر داروخانه ها برای کنترل و عدم 
افزایش قیمت دارو تشدید می شود و با متخلفان 
برخورد خواهد شد. محمد هاشمی افزود: با 
دستور وزیر بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی، 
بازدیدهای میدانی از داروخانه ها خواهند داشت 
و سازمان غذا و دارو قصد دارد حدود ۲5۰ قلم 
داروی مهم را به فهرست دارویی کشور اضافه 
کند. با دستور رئیس جمهور مقرر شد که قیمت 
۹۰ قلم داروی پرمصرف در کشور به قیمت قبل 
شهریور سال ۱۴۰۰ برگردد و یکی از موارد 
بازگشت قیمت ها، کاهش قیمت انسولین های 
قلمی از 3۰ هزار و 5۰۰ به ۲6 هزار و 5۰۰ تومان 

بوده است. 

نازایی نه فقط میان انسان ها مطرح است، بلکه در بین 
موجودات دیگر نیز به شکل های مختلف و متفاوت وجود 
دارد. معمولا در بین گیاهانی مثل خرما، باروری بین نر و 
ماده به دست انسان ها صورت گرفته و موجب افزایش تولید 
این  محصول پر مصرف می گردد. همچنین زیتون نیز دارای 
تنوع جنسی نر و ماده است و درختان نر، محصول خوراکی 
نمی دهند. این درخت که در کشور های مناطق گرمسیری و 
مدیترانه ای و در قسمت هایی از کشور ما قابل بهره برداری 
است، نیز از موضوع نر و مادگی برخوردارند. کوهپایه منجیل و 
رودبار که محل اصلی کشت زیتون است، دارای باغ و درختان 
زیتونی مرغوبی است. خواص متعدد این محصول و نقش مهم 
آن در سلامتی موجب توجه روز افزون مردم به این دانه مفید 
و مشتقات مختلف آن گردیده است. اما اخیرا خبر تاسف باری 
که در رسانه ها منعکس شد، چندین هزار اصله درخت زیتون 
که با تلاش فراوانی پرورش یافته اند، بعد از هشت سال مشخص 
شده که این درختان نازا بوده و این همه زحمت و هزینه بر باد 
رفته است. در شرایطی که آب به عنوان یک سرمایه گران بها در 
کشور ما با کمبود مواجه است و در بسیاری از نقاط با دشواری 
و زحمت می توان آب اشامیدنی تهیه نمود، چرا باید هزاران 
لیتر آن برای درختانی که زیتون نمی دهند به هدر برود؟ 
خوشبختانه ریاست محترم قوه قضائیه با دقت و کیاست به 
این موضوع ورود کرده و با طرح سوالات تخصصی مدیران 
و دست اندر کاران این طرح را با تنگنا مواجه نمودند. چگونه 
هنگام خرید نهال های مزبور به نر یا ماده بودن آنها توجه نشده 
در حالی که در روستاهای دور دست، کشاورزان و باغداران 
منطقه به این نکات توجه می نمایند؟ چگونه در طول این 
سال ها پی به نازا بودن این درختان نبردند؟ چه افرادی در این 
مورد قصور داشته و چنین زیان خارج از تصور را به مردم و بیت 
المال وارد نموده اند؟ غیر از پروژه یاد شده دیگر چه طرح هایی 
به چنین سرنوشت تلخی دچار خواهند شد؟ ۲۰هزار هکتار 
زمین زیر کشت زیتون بی محصول و مصرف هزاران لیتر آب 
و همچنین مقادیر قابل توجهی از کود با همراه هشت سال از 
عمر ارزشمند انسان های تلف شده و نتیجه هیچ. معلوم نیست 
چندین اشتباه یا عمد مثل این طرح به اجرا در آمده و در محاق 

سکوت و چشم پوشی دفن شده است. 

واردات زیتون های نازا

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
گران شدن بیمه

لطفا از گران شدن بیمه مشاغل آزاد گزارش تهیه کنید. 
بیمه مشاغل آزاد سال ۱3۹۹، ۲5۰ هزار تومان بود. سال 
۱۴۰۰، ۴۹۰ هزار تومان شد و امسال نیز 8۱۰ هزار تومان شد. 
یک شهروند از تهران 

قیمت اجناس
چرا قیمت بعضی از اجناس در فروشگاه ها فقط تولید کننده 
خورده است و خود فروشگاه ها قیمت ارزش افزوده به آن اضافه 
می کند و خیلی گران تر از عرف آن را به فروش می رسانند 
از مسئولان تقاضا داریم که نسبت به این موضوع رسیدگی 

جدی کنند. 
اصغری از تهران 

پروژه فرهنگیان
از مسئولان تقاضا داریم که از پروژه مسکونی فرهنگیان 
منطقه هشت تهران در فاز 7 شهر جدید هشتگرد بازدید 
کنند. بیشتر از۱۰ سال است که در انتظار برای تحویل واحد ها 

هستیم ولی خبری از تحویل این واحد ها نیست. 
یک فرهنگی از کرج

وام بازنشستگی
برای دریافت وام بازنشستگی تامین اجتماعی ثبت نام 
کرده ام ولی هنوز هیچ اقدامی برایم انجام نشده است و 
وام به من داده نشده است از مسئولان بازنشستگی تامین 
اجتماعی درخواست داریم که حداقل اگر قرار است وامی تعلق 
نگیرد این همه در صداوسیما و خبرها اعلام نکنید که وام به 

بازنشسته های تامین اجتماعی داده می شود؟! 
محمدی از تهران 

وضعیت اینترنت
چند روزی است که در منطقه نازی آباد میدان بهمنیار 
اینترنت طوری شده که حتی از سایت های خبری داخلی 
هم نمی شود استفاده کرد چه برسد به اینکه بخواهی کارهای 
عملیاتی شرکت یا مدارس را انجام دهیم. اگر اشکال فنی 

هست، چرا اعلام نمی کنند؟
صادقی از تهران 

دریافت وام
امیدوارم شرایطی فراهم شود که وام های با بهره کم به همه 
مردم پرداخت شود تا بتوانند زندگی خوبی را داشته باشند و 
مشکلاتشان با دریافت وام مرتفع گردد. از مسئولان تقاضا 

داریم که این راه را برای مردم باز کنند. 
یک شهروند از تهران

گرانی پوشک بچه
چرا پوشک بچه با افزایش قیمت در هر ماه روبه رو می شود. 

واقعا گرانی و تورم تا چه زمانی می خواهد ادامه یابد. 
حضرتی از تهران 

مجید ابهری 
آسیب شناس

یادداشـــت

ایران هم اکنون حدود 5۰ میلیون دُز واکسن 
دپو دارد و تاکنون ۱۴8 میلیون و 788 هزار و 
6۱5 دُز واکسن در کشور تزریق شده، به گونه ای 
که 6۴ میلیون و 3۰3 هزار و ۴68 نفر دز اول،  57 
میلیون و 5۰8 هزار نفر دز دوم و ۲6 میلیون و 
۹76 هزار دز سوم واکسن را تزریق کرده اند، اما 
در این شرایط و موضوعی که از ماه ها پیش قابل 
پیش بینی بود، بار اضافه واکسن های تولید شده 
با هزینه های چند هزار یورویی بر روی دست 
تولیدکنندگان است. کرونا که آمد و زمزمه های 
کشف واکسن در کشورهای آمریکا، چین و روسیه 
به  میان آمد، کشور ما نیز دست به کار شد، اما با 
تولید 7 واکسن که یکی از آنها پروژه ای مشترک با 
کشور کوبا بود. در این شرایط واردات واکسن های 
پولی و اهدایی از کشورهای روسیه، چین و کره 
جنوبی به قوت خود باقی مانده بود، اما تمرکز 
دولت گذشته بیشتر بر روی تولید داخلی قرار 
داشت، به نحوی که تعلل آنها در خرید و تهیه 
واکسن از سبد کوواکس، موجب شد چند هزار 
نفر یا بیمار شوند یا به دلیل نبود واکسن در کشور 
جانشان را از دست بدهند. این اتفاق درحالی رخ 
می داد که کشورهای کمتر توسعه یافته همسایه 
ایران، با واردات واکسن های مختلف خارجی 
پروژه واکسیناسیون خود را پیش از کشور ما 
آغاز کرده بودند.  تاکنون هیچ کدام از پروژه های 
واکسن تولید ایران، تاییدیه سازمان جهانی 
بهداشت WHOرا برای صادرات دریافت نکرده اند 
و فقط وزارت بهداشت ایران به آنها مجوز مصرف 
اضطراری داده است. یکی از واکسن ها به تولید 
انبوه نرسید و در میان پروژه »کوبرکت« شرایط 
بهتری از دیگر واکسن های تولید داخل را دارد. اما 
کسی در آن زمان گمان نمی کرد که واکسن های 
رنگارنگ تولید شده در داخل آنقدر زیاد شوند که 
حالا وزارت بهداشت نتواند آن را خریداری نماید 

و نگهداری از آنها بسیار سخت و هزینه بر است. 
  ایران می تواند واکسن صادر کند 

با  رابطه  در  بهداشت  وزیر  گذشته  روز 
واکسن های وارداتی گفته بود: ما یک دوز واکسن 

هم در گمرک نداریم و در انبارهای وزارت بهداشت 
هم هر میزان واکسن باشد، مصرف خواهد شد. 
بهرام عین اللهی با اعلام اینکه ما اکنون نزدیک 
به ۲۰۰ میلیون واکسن داریم که نزدیک به ۱5۰ 
میلیون آن وارداتی و 5۰ میلیون هم داخلی است، 
هرقدر قرارداد می بندیم همان را هم مصرف 
می کنیم گفت: »واکسن سازهای داخلی می توانند 
صادرات انجام دهند.« این گفته وزیر بهداشت در 
شرایطی مطرح می شود که یکی از مسئولان سابق 
وزارت بهداشت، وقتی با سوال خبرنگاران در رابطه 
با ضرورت تاییدیه سازمان جهانی بهداشت برای 
واکسن  های ایرانی مواجه شد، اعلام کرد: »تأییدیه 
سازمان جهانی بهداشت فقط برای صادرات واکسن 
است با این حال و در شرایطی که هیچکدام از 
واکسن های ایرانی مجوز سازمان جهانی بهداشت 
را ندارند، رئیس سازمان غذا و دارو گفت: »تعدادی 
از تولیدکنندگان ایرانی واکسن کرونا مشتریانی در 
خارج از کشور دارند و حدود ۴ میلیون  دز واکسن 
کرونای داخلی به خارج از کشور صادر شده است.« 
هر چند بهرام دارایی اشاره ای به کشورهای مقصد 
نکرد و هیچ صحبتی تاکنون از سوی مسئولان در 
این رابطه نشده است، اما رئیس سازمان غذا و دارو 
از واکسن کووبرکت به عنوان نزدیک ترین واکسن 
برای دریافت تاییدیه جهانی نام برد. با این حال 
وزیر بهداشت در ۲۰ فروردین امسال بازهم بدون 
اشاره به نام کشوری، گفته بود: »فعلًا به ۱۰ کشور 

آفریقایی صادرات واکسن داریم.« 
  11 میلیون دز واکسن مازاد در سه 

شرکت 
بررسی ها نشان می دهد که 35 میلیون دز 
واکسن برای امسال نیاز کشور است و این سوال 
مطرح است که چه بر سر میلیون ها واکسنی 
که در هفت پلتفرم مختلف تولید و برای آنها 
یورو هزینه شده می آید؟ چندی  میلیون ها 
پیش بهروز رحیمی، معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزارت بهداشت اعلام کرد: دیگر قراردادی 
برای تهیه و واردات واکسن های خارجی با این 
شرکت ها نداریم و تمرکز ما انعقاد قرارداد با تولید 

کننده های واکسن های داخلی است. قرارداد 
تحویل 35 میلیون دز واکسن تولید داخل برای 
سال ۱۴۰۱ منعقد شده است و در راستای تحویل 
واکسن ها بدهی ها پرداخت خواهد شد.« اما رئیس 
مؤسسه سرم و واکسن سازی رازی درباره وضعیت 
واکسن های انبار شده گفته است : »به رغم اینکه 
دولت درخواست تولید 3. 5 میلیون دز واکسن 
کرونای این موسسه را در سال ۱۴۰۱ ارائه کرده 
است اما سازمان غذا و دارو هنوز تکلیف و وضعیت 
خرید واکسن ها از این مؤسسه را روشن نکرده 
است!« سازنده واکسن اسپایکوژن نیز می گوید: 
»اگرچه در بهمن ماه با ارسال نامه ای تاکید شد که 
به 8 میلیون دز واکسن نیاز دارند و این میزان تولید 
شد اما متاسفانه در نامه بعدی، وزارت بهداشت 
اعلام کرد که فقط دو میلیون دز خریداری خواهد 
شد! مدیر داخلی پروژه واکسن نورا اعلام کرده 
است: »ما 5 میلیون دز واکسن نورا تولید کردیم و 
پس از کش و قوس های فراوان، قرارداد خرید سه 
میلیون دز واکسن منعقد شده که فعلا فقط 5۰۰ 
هزار دز آن را تحویل گرفته اند و بقیه واکسن ها 
در فرآیند تحویل و دو میلیون دز مابقی نیز هنوز 
بلاتکلیف است.« اما بهرام دارایی رئیس سازمان 
غذا و دارو این موضوع را رد و اعلام می کند: »چنین 
صحبت هایی جریان هایی است که آن طرف آبی ها 
دوست دارند و دوست دارند مداوم اعلام کنند که 
بحرانی وجود دارد! یک زمانی اعلام می کردند 
واکسن نیست و حالا اعلام می کنند واکسن ها در 
انبار ها دپو شده است و در حال خراب شدن است.«
  از ابتدا نیز مشخص بود که هفت پلتفرم 
واکسن در ایران با این حجم افزایش تولید مواجه 
خواهند شد، در شرایطی که دولت گذشته به آنها 
مجوز اضطراری سریع می داد، اما مردم کمتر به 
این واکسن ها اعتماد داشتند. حال که ایران با سیل 
واکسن مواجه شده و واکسن کرونا دیگر چندان 
مشتری ندارد، برای جبران هزینه این واکسن ها، 
چه کسی پاسخگو است؟ وزارت بهداشت نیز از 
این امر شانه خالی کرده و گفته است: »ما مسئول 

تولید مازاد واکسن نیستیم.« 

آرمان ملی-  رها معیری: در شرایطی که 
هیچ محدودیتی در کشور برای شیوع 
کرونا دیده نمی شود و به نوعی تنها ماسک 
زدن تنها یادگار تلخ دوران کروناست، 
این ویروس همچنان در کشور قربانی 
می گیرد و از روز سه شنبه تا چهارشنبه، 17 
خانواده را داغدار، 1009 نفر را بیمار و 251 
نفر را بستری کرد. پس از بیش از دو سال از 
شیوع این بیماری، 2 شهرستان در وضعیت 
قرمز، ۴۸ شهرستان در وضعیت نارنجی 
قرار دارند و در این شرایط تمرکز دولت و 
وزارت بهداشت، بر روی واکسیناسیون 
مردم، به عنوان تنها راه حل مهار یا کنترل 

کروناست.

تفنگ بیهوشی در 
ترافیک گیر کرده بود

زیست  محیط  سازمان  رئیس 
کشور گفت: مشکلی در تامین تفنگ 
بیهوشی در شمال نداشتیم اما اصلا 
تفنگ بیهوشی در ترافیک گیر کرد و 
نرسید و به هر حال پلنگ هم کشته 
شد! علی سلاجقه اظهار کرد: مشکلی 
در تامین تفنگ بیهوشی در شمال 
نداشتیم. اما اصلا تفنگ بیهوشی در 
ترافیک گیر کرد و نرسید! پلنگ هم 
به مردم حمله کرده بود و شرایطی 
بود که آن پلنگ حتی دو نفر از 
نیروهای انتظامی را هم زخمی کرده 
بود و حتی به خود دوستان محیط 
زیست هم حمله کرده بود ولی تا 
تفنگ برسد آن پلنگ هم کشته شد! 
در دولت هم این موضوع را مطرح 
کردیم که تامین لازم تفنگ بیهوشی 
در سراسر کشور انجام گیرد. وی 
با اشاره به کمبود هلیکوپتر برای 
اطفای حریق اظهار کرد: در مورد 
هشدار و اطفای حریق هم این امر 
به وزارت دفاع سپرده شده است 
که پایگاه های آنها در حال تجهیز 
شدن هستند. قرار شد حتما هرجا 
هلیکوپتر و هواپیما نیاز است بتوانیم 

تامین کنیم.

زنان بالای 1۸ سال؛ 
مشتریان اصلی قلیان

به گفته رئیس دبیرخانـــه ستاد 
کشوری کنترل دخانیات، مصرف 
قلیان از سال ۱3۹۰ تا ۱۴۰۰ در 
گروه سنی بالای ۱8 سال، بین زنان 
57.6 درصد و بین مردان ۱7.8 
درصد افزایش داشته است. بهزاد 
ولی زاده افزود: گزارش ها نشان 
می دهد که مصرف روزانه سیگار 
از سال ۱3۹5 تا ۱۴۰۰ در گروه 
سنی بالای ۱8 سال، در بین زنان 
به میزان ۱7.۲ درصد کاهش داشته 
است و میزان کاهش در بین مردان 
در همین گروه سنی نیز، 5۴ صدم 
درصد بوده است. مصرف قلیان از 
سال ۱3۹۰ تا ۱۴۰۰ در گروه سنی 
بالای ۱8 سال، در بین زنان 57.6 
درصد و در بین مردان ۱7.8 درصد 
افزایش داشته است. به طور کلی 
حدود ۲8 درصد افزایش مصرف 

قلیان در این گروه سنی داشته ایم. 

آرمان ملی: دریاچه ارومیه، به عنوان یکی 
از ذخایر آبی و زیستگاه ارزشمند پرندگان و 
جانوران کشور با صرف هزاران میلیون تومان 
وضعیت خوبی ندارد و پس از 6 سال که از 
آغاز ساخت تونل انتقال آب می گذرد، هر روز 
خشک تر می شود. آخرین تصاویر ماهواره ای از 
این دریاچه نشان از وضعیت وخیم آن دارد، به 
نحوی که با خشکسالی کامل و تبدیل شدن به 
یک شوره زار یا محل منشاء بروز ریزگرد تنها یک 
قدم فاصله دارد. در ابتدای دولت حسن روحانی 
و با ضمانت اجرایی سازمان حفاظت محیط 
زیست، ستاد احیای دریاچه ارومیه تشکیل شد. 
در پی آن تشکیل ستاد احیای دریاچه ارومیه در 
اولین جلسه هیات دولت در سال ۱3۹۲ مطرح و 
دریاچه ارومیه در قالب طرح های ستاد احیا قرار 
گرفت و مقرر شد ظرف مدت ۱۰ سال )از ۱3۹۴( 

دریاچه به تراز اکولوژیک خود برسد. 
  بخش جنوبی در آستانه خشکی کامل 
تاکنون ۱5 هزار میلیارد تومان برای احیای 
این دریاچه هزینه شده است، اما برای پی بردن 
به آخرین وضعیت این دریاچه یا بازخورد پولی 
که هزینه شده، باید صحبت های ناامید کننده 
معاون فنی حفاظت محیط زیست آذربایجان 
غربی را بخوانیم تا پی ببریم که وضعیت این 
دریاچه مانند عکس های ماهواره ای آن چقدر 
اسفبار است. حجت جباری با بحرانی خواندن 
وضعیت فعلی دریاچه ارومیه گفته است: »با 
ادامه روند فعلی امسال بخش جنوبی دریاچه 
ارومیه را از دست می دهیم.« وی با بیان اینکه 
در سال های اخیر وضعیت دریاچه ارومیه بهبود 
نسبی داشت، افزود: »متأسفانه به دلیل کاهش 
بارش ها و نیز عدم تأمین حقابه مورد نیاز به 
همراه عدم اتمام برخی طرح های احیای وضعیت 
ً به وضعیت بحرانی تر  دریاچه ارومیه مجددا
تبدیل شده است. اگر روند کاهش آب ورودی 
به دریاچه ارومیه ادامه یابد امسال بخش بیشتر 

دریاچه ارومیه به خصوص بخش جنوبی را از 
دست می دهیم، در حال حاضر سطح دریاچه 
ارومیه ۱۲7۰. 77 متر است که در مقایسه با 
سال گذشته 66 سانتی متر کاهش سطح تراز 
داشته است.« معاون اداره کل حفاظت محیط 
زیست آذربایجان غربی با بیان اینکه در سال آبی 
جاری از 3. ۴ میلیارد مترمکعب حقابه دریاچه 
ارومیه، 7۰۰ میلیون مترمکعب به سوی دریاچه 
رهاسازی شده است، ادامه داد: »تا یک ماه در 
صورت ذوب شدن برف ها و رهاسازی منابع آبی 
ذخیره شده فرصت برای آبگیری دریاچه وجود 
دارد که بررسی نشان می دهد میزان آبگیری و 
وضعیت دریاچه نسبت به سال قبل وضعیت 

خوبی نخواهد بود.«
  چشم به آسمان برای احیا؟  

این گفته ها در شرایطی مطرح می شود که 
در سال ۹۹ بیش از یک میلیارد و ۴۲5 میلیون 
مترمکعب آب به عنوان حقابه به دریاچه سرازیر 
شد و پارسال به غیر از چندین نوبت رهاسازی از 

سدهای استان که در فصل بهار انجام گرفت، 
به دلیل خشکسالی و کاهش ذخایر آب و برف، 
رهاسازی آب سدها با هدف تامین آب شرب 
و کشاورزی در تابستان متوقف شد و این 
موضوع سبب کاهش چشمگیر حجم و وسعت 
دریاچه ارومیه گردید و این ادعا را که دریاچه 
تنها با نزولات جوی و آب های رهاسازی شده، 
جانی گرفته است، تقویت کرد. در همه این 
سال ها که ستاد احیای دریاچه ارومیه شکل 
گرفت، به رغم میلیاردها تومان بودجه مصوب، 
کمک های میلیون دلاری  ژاپن هم از راه رسید. اما 
کارشناسان معتقدند؛ با نگاهی به وبسایت طرح 
می توان دریافت که حاصل این تلاش بین المللی 
برای دریاچه ارومیه چندین مورد گزارش  درباره 
پایش و بررسی اثربخشی تکنیک های به زراعی 
و به نژادی برای کاهش برداشت آب با مشارکت 
جوامع محلی است و مشخص نیست این طرح 
بین المللی چه میزان در بهبود تالاب ها و از جمله 

دریاچه ارومیه موثر بوده است.

آرمان ملي بررسي مي کند:

دریاچه ارومیه یک گام تا خشکي و منشأ ریزگرد
    باوجود هزینه 15 هزار میلیارد توماني ظرف ٦ سال، صحبت هاي ناامید کننده 

معاون فني سازمان محیط زیست استان آذربایجان غربي و عکس هاي ماهواره اي، خبر از اسفبار بودن آن مي دهد

 ابتلای ۹6 نفر 
به سرخک 

بیماری های  اداره  رئیس 
قابل پیشگیری با واکسن وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: ۹6 نفر در کشور به سرخک 
مبتلا شدند و تزریق واکسن سرخک 
در ۲ نوبت ضروری است. محسن 
زهرایی افزود: از مجموع مبتلایان به 
سرخک در کشور، ۲8 بیمار ایرانی و 
68 بیمار غیر ایرانی)افغان( هستند 
و با توجه به اینکه طی یکسال اخیر 
همه گیری سرخک در همسایه های 
شرقی رخ داده، ورود این بیماری 
به کشورمان جدی است.  بیشتر 
گروه سنی  به سرخک  مبتلایان 
زیر ۱۰ سال به ویژه زیر پنج سال 
هستند و ضرورت دارد خانواده ها، 
واکسن سرخک فرزندان خود را در 
گروه سنی ۱۲ تا ۱8 ماهگی در ۲ 
نوبت تزریق کنند. اتباع غیرایرانی 
مراجعه  با  را  خود  فرزندان  نیز 
به نزدیک ترین مرکز بهداشتی و 
درمانی در برابر بیماری سرخک 

واکسینه کنند.

»آرمان ملی« از تولید بدون نیاز میلیون ها دز واکسن ایرانی کرونا گزارش می دهد 

دلارهاي ساخت واكسن با زیان تولید انبوه مواجه شد
   در شرایطی که کووبرکت، نزدیک ترین واکسن به تایید WHI است، 
صادرات واکسن بدون تاییدیه سازمان جهانی بهداشت امکانپذیر است؟ 


